
1 5) să citească mult - şi mai ales 
piese de teatru, nu să aştepte să i le 
povestească secretarul literar; 

1 6) dacă e actor, să' nu cadă în 
păcatul de a voi să joace numai el şi să 
nu-şi uite colegi i -actori (toţi vor să fie 
Hamlet, nu?); 

1 7) să-i preţuiască pe regizori, dar să 
le u rmărească munca atent, să le fie 
alătur i  cu un sfat ,  cu o vorbă, cu o 
observaţie, nu cu un verdict directorial; 

1 8) să-i asculte şi pe regizori, şi pe 
scenografi, pentru a înţelege spectacolul 
ce i se propune şi pe care, ca patron, îl 
subvenţionează; 

1 9) să-i pese de actori - cine sunt ei, 
ce citesc, cum se comportă, ce condiţie 
fizică au,  cât sunt de punctuali şi de 
d isc ip l inaţ i ,  cum se îmbracă şi cum 
gândesc etc. (cu e i  va înfăptui programul 
propus şi, altfel, nu-i va fi uşor s-o facă); 

20) să-I intereseze în egală măsură 
publicul: cui i se vinde creaţia teatrului pe 
care-I cond uce şi cum este primită? 

21) să cunoască exact valoarea trupei 
şi să pretindă recunoaşterea ei în lumea 
mare a teatrului (drept care să invite cu 
orice preţ cronicari să vadă şi să judece 
prod ucţi i le în faţa întregulu i  colectiv); 

22) să nu se r is i pească în alte 
ocupaţii, trădând teatrul (el te solicită în 
întregime şi nu permite a fi trişat); 

23) Teatrul  pret inde c inste,  
devotament ş i  iubire. Dacă nu le ai ,  sau 
eşti i n capabi l să l e  dăruieşt i ,  lasă 
degrabă postul de director - cine ştie, 
poate în cabina regizorului sau la lumini 
să fie un om mai potrivit! 

Tn rest, pe cine interesează la ce oră 
vine şi pleacă directorul unui teatru bun? 

------ ELISABETA POP 

P. S. 1 :  Când auzi u n  d i rector 
neinteresat, care nu vrea de fapt nimic 
pentru teatrul lui, nu vine cu nici o idee, 
încasând, doar, fără ruşine indemnizaţia 
(şi ea o ruşine, ce-i drept!), nu are nici un 
proiect, nici un gând de schimbare, că-ţi 
vorbeşte cum ar trebu i  să f ie ba u n  
colectiv, ba un actor, ba u n  secretar 
literar ideal, îţi zici în gând: bine-ar fi să 
fie toţi aşa, ideali, dar oare lor, idealilor, 
nu le-ar trebui şi un alt director? Dar pe 
cine interesează cine şi cum conduce azi 
teatrele? Să fim serioşi! Chiar şi ce scriu 
eu aici, acum,  nu e decât un reflex al 
observaţiei, al amărăciunii că totul e atât 
de cenuşiu şi de mediocru! 

P.S. 2: Ce bine că totul a fost doar un 
vis urît. Ce vis, ce coşmar! Altfel, cu totul 
altfel e în viaţa de zi cu zi. Mult mai rău, 
vreau să zic. 

În slujba Thal iei 
- despre Agenţia Teatrală �RTM EDIA, 

cu Lucia Nicoară şi Doina Pop� -
Artmedia, cea mai importantă agenţie teatrală din România, înfiinţată la 3 septembrie 

1 992 la Timişoara, a devenit, după trei "stagiuni" ,  ea însăşi - pe lângă Teatrul Naţional, 
Teatrul Maghiar, Teatrul German, Opera Română, Filarmonica " Banatul" ,  Centrul 
Cultural Francez - o instituţie. Cunoscutele afişe galbene ce apar lunar pe străzile 
Timişoarei, anunţând spectacolele propuse de Artmedia, reprezintă pentru public o 
garanţie a calităţii. Agenţia este opera a două personalităţi consacrate ale vieţii teatrale 
d in  Banat: Lucia N icoară, care a condus t imp de peste u n  deceniu Naţionalul  

t i m i şorean ,  ş i  Do ina  
Popa, secretar literar 
aproape 30 de ani la 
acelaşi teatru. 

Iniţiativa, nu l ipsită 
de riscuri f inanciare, 
s-a consolidat; pe noi 
ne interesează secretul 
eficacităţii ei. 

- Artmedia este 
numele agenţiei  
dumneavoastră, mai 
precis al  fundaţiei 
dumneavoastră. De 
ce Artmedia? 

O. P.: Ne-am gândit 
că, pe lângă instituţiile 
artistice din Timişoara, 
trebuie să existe aici şi 

o agenţie teatrală care să aducă tot ce este valoros în ţară, din punct de vedere 
regizoral şi actoricesc, spectacole premiate la diverse festivaluri .  Den umirea de 
Artmedia ne-a fost sugerată de domnul Radu Beligan, care spunea că în Franţa există o 
agenţie excelentă cu acest nume. Ne-a plăcut, pentru că ea exprimă limpede raportul 
dintre actul artistic şi publicul căruia acesta i se adresează. 

- Agenţia dumneavoastră funclionează foarte P,rofesional. Cum ali căpătat 
simlul m�nagerial, aptitudinile de impresar? 

O. P.: In teatru, funcţia mea de secretar literar implica două direcţii :  una, legată de 
repertoriu şi spectacol, şi alta, legată de relaţia cu publicul. Tn cei 30 de ani de activitate 
teatrală am avut timp suficient pentru specializare. 

- Prezentali piese de toate genurile, pentru toate gusturile, dar mereu de 
calitate. Cum alegeli spectacolele? 

O. P. :  Toată viaţa mi-am dorit să fac un repertoriu aşa cum visam eu. Dar la un 
teatru, pe vremuri, trebuia să te supui unor criterii riguroase: trebuia să faci două 
spectacole cu dramaturgie română contemporană, un spectacol cu o piesă din ţările 
socialiste, un spectacol (dacă aveai noroc şi valută) din ţările vestice, să alegi cel puţin 
două comedii care să aducă bani şi un spectacol pentru copii. Pe urmă, erau doi-trei 
regizori care impuneau şi ei anumite titluri. Era necesar un adevărat slalom printre toate 
acestea. Tn prezent, noi am ajuns la performanţa de a face un repertoriu . . .  ideal. 

L. N. :  Cum facem selecţia? Mergem la Bucureşti sau în alte centre teatrale ale ţării, 
vedem spectacole, stăm de vorbă cu oameni de teatru importanţi, citim ziarele, revistele 
de cultură, literatura de specialitate. Fundaţia Artmedia are, prin statut, şi un colectiv de 
colaboratori. Ne bucurăm că ei sunt Dina Cocea, Valentin Silvestru, Valeria Seciu, Radu 
Beligan, Ion Toboşaru, din Bucureşti, iar din Timişoara, Cornel Ungureanu, l ldico 
Ach imescu ,  Dorina Mărgineanţu, Tiberiu Sevic i ,  profesor i ,  I oan Ieremia,  l ld iko 
Zamfirescu, Demeter Andrăs, directorii teatrelor timişorene, Ion Iancu, directorul Operei 
Române. Ne oprim la câte un gând, de exemplu de a-i aduce pe cei mai buni regizori. Şi 
au fost la noi Andrei Şerban, Liviu Ciulei, Cătălina Buzoianu, Silviu Purcărete, Cristian 
Hadji-Culea. Timişorenii i-au putut vedea, prin intermediul agenţiei noastre, pe aproape 
toţi marii actori ai ţării: Radu Beligan, Leopoldina Bălănuţă, George Constantin,  Victor 
Rebengiuc, Mircea Albulescu, Dem Rădulescu, Ion Lucian, Valeria Seciu, Ovidiu Iuliu 
Moldovan, Maia Morgenstern, Horaţiu Mălăele şi pe câţi alţii, în spectacole ca Visul 
unei nopll de vară de Shakespeare în regia lui Ci ulei (Teatrul "Bulandra"), Cintăreaţa 
cheală de Eugen Ionescu în regia lui Tompa <:ebor (Teatrul Maghiar din Cluj), Medeea 
din Trilogia antică a lui Andrei Şerban (Teatrul Naţional din Bucureşti), PescărufUI de � 
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Cehov (Teatrul Mic), în direcţia de scenă a Cătălinei Buzoianu, 
Decameron 647 al lui Purcărete după Boccaccio, Poveste de 
iarnă de Sh akespeare (Teatru l  " B u landra") .  în regia l u i  
Alexandru Darie. 

- Este o onoare pentru un teatru, pentru un actor sau 
un spectacol să fie invitatul Artmediei? 

L. N. :  Da, pentru că noi ne raportăm permanent la valorile 
naţionale. Reputaţia noastră s-a creat în timp; am refuzat să 
facem concesii, să invităm spectacole care nu ne-ar fi onorat cu 
prezenţa lor, care nu aveau g irul critici i  de specialitate, al 
publicului şi, de ce nu? al nostru. 

- A devenit o tradiţie a Artmediei de a planifica, de 1 
iunie, programe pentru copii. La unele spectacole oferiţi 
bilete gratuite celor din Satul copiilor (este vorba despre 
copiii străzii), alteori există reduceri la preţul biletelor ... 

D. P. :  Dat fiind că am lucrat în teatru, ştim că trebuie să-ţi 
"creşti" viitorii spectatori. Poate suntem demodate, dar aşa ne
am format. În afara spectacolelor pentru Ziua copi lului ,  anul 
acesta am început o serie de spectacole pentru tineret. Am vrut 
să aducem Hatmanul Baltag, spectacol excelent, făcut de 
studenţi şi care a luat o mulţime de premii .  Nu s-a putut. Cu 
toate acestea, ciclul de spectacole pentru tineret a început cu 
brio prin prezenţa actorilor Florian Pittiş şi Emilia Popescu, în 
Medit�ţille Ritei, şi Maia Morgenstern, în Astă seară, Lola 
Blau. In ceea ce priveşte biletele, pentru copii am fixat preţuri 
mici: 1 .000 de lei un bilet. 

- Există în Timitoara o cafenea care, în timpul zilei, 
nu spune nimic, dar care de două ori pe lună, sâmbăta 
seara, îmbracă haine de sărbătoare, fi nu numai datorită 
camerelor de luat vederi ale televiziunii sau prezenţei 
radioului. Pe mese se găsesc aranjamente florale, sucuri 
fi cafea, oferite de gazde. Despre acest colţ intim 
spu nea Cornel Ungureanu:  "Graţie Artmedie i ,  la 
Timitoara a apărut o cafenea a artittilor, care a propus 
nume de tineri poeţi, muzicieni, care a aniversat poeţi de 
seamă fi care a stabilizat un public al cafenelei. Au fost 
la cafeneaua literară a Artmediei oameni importanţi ai 
crit ic i i ,  a i  scenei ,  ai publ ic ist ic i i  ( . . .  ) Locul de la 
«Viennese» a devenit familiar momentelor de elevaţie 
spirituală". De când funcţionează cafeneaua l iterar-
artistică? · 

L. N. :  Din decembrie 1 992. Zeiţa Fortuna ni 1-a scos în cale 
pe domnul Michael Mic, medic stomatolog la Viena şi patron al 
localului care se numeşte ,,Viennese". La propunerea noastră, 
domnia-sa a fost de acord ca acest local să devină u n  
binecuvântat loc d e  întâlnire a muzelor. După trei stagiuni ,  
"Viennese" a ajuns pentru timişoreni un reper spiritual , pentru că 
aici au fost aniversaţi Eminescu, Nichita Stănescu,  Ion Barbu, 
Lucian Blaga, Marin Sorescu. Ne-a onorat cu prezenţa Valentin 
Silvestru, au poposit, cu recitaluri de neuitat, Valeria Seciu, Ion 
Lucian, Tamara Buciuceanu, Tudor Gheorghe, Mihai Fotino, 
Dem Rădulescu,  Ovidiu Iu l iu  Moldovan, Dorel Vişan, Florin 

Piersic, Leopoldina Bălănuţă, Dorin Teodorescu, Il ie Gheorghe, 
Eugen Cristea. Aici au avut contribuţi i  remarcabile actorii 
timişoreni Miron Neţea, Mircea Bellu, Larisa Stase Mureşan, 
Traian Buzoianu, Damian Oancea, Vladimir Jurăscu,  Mihaela 
Murgu, l rene Flamann, Ana şi Horia Ionescu, violoncel ista 
Alexandra Guţu, basul Gheorghe Sara şi mulţi alţii. Tot aici s-au 
produs în faţa publicului tinere talente literare, dar mai cu seamă 
tineri instrumentişti, elevi ai Liceului de muzică sau studenţi ai 
Facultăţii de muzică din Timişoara, distinşi cu premii oaţionale şi 
internaţionale. Deci, şi aici, valoarea este la ea acasă. 

- Ce planuri aveţi pentru stagiunea 1 995-1 996? 
L. N . :  Ne gândim, în primul rând, la Fuga de Bulgakov, 

spectacol realizat de Cătălina Buzoianu la Teatrul de Comedie, 
cu o distribuţie stră.lucită. 

· 

- Pentru "Viennese" aţi făcut invitaţii? 
D. P. :  Cea de-a patra stagiune am dori s-o deschidem cu 

Ştefan Iordache şi Sanda Ladoşi . Am discutat în principiu cu 
Radu Beligan, Mircea Albulescu şi Maia Morgenstern. Vom avea 
şi câteva seri de operă. 

- intrebare incomodă: cum privette succesele 
Artmediei "concurenţa", Teatrul Naţional? 

L. N.: La început, nu ne-am bucurat întotdeauna de sprijinul 
Teatrului Naţional. Acum îl avem pe depl in .  E adevărat, mai 
există actori  care consideră că suntem o concurenţă 
periculoasă, ceea ce mi se pare fals. Valorile trebuie să circule. 
Să aduci actori de excepţie, spectacole foarte bune înseamnă să 
menţii interesul publicului pentru teatru . Apar afişe, panouri, 
emisiuni la televiziune şi radio, se creează un climat de calitate, 
ceea ce este foarte important în viaţa oraşului .  De exemplu, 
Teatrul Naţional a organizat în toamnă un festival, care nu a venit 
pe teren gol. Prin spectacolele noastre, dar şi prin ultimele 
spectacole ale Teatru lu i  Naţional , au crescut pretenţi i le şi 
exigenţele publicului. 

- Ar fi o indiscreţie să vă întreb despre aspectul 
financiar al activităţii Artmediei? 

D. P. :  Sunt de principiul că aceste lucruri trebuie spuse, 
pentru că munca noastră este imensă, iar rezultatul este mai 
mult de ordin moral. (Cele două doamne lipesc personal 
afite, ttampilează bilete, caută sponsori etc., etc. - n.n.) 
De exemplu, la ultimul spectacol al Naţionalului bucureştean, 
Harvey, am încasat 6 milioane, iar pe noi ne-a costat peste 9 
mi l ioane de lei . Aici  ar intra: reţeta săl i i  teatru l u i  i nvitat ,  
transportul, vagon d e  dormit pentru întregul colectiv, cazare, 
mese, onorarii, reclamă vizuală, panouri, afişe, agenţie, chiria 
săl i i ,  fel de fel de impozite etc . ,  etc. Dacă nu se vând toate 
biletele, suntem în aer. Diferenţa de la 6 la 9 milioane o obţinem 
de la sponsori, printr-o muncă titanică. 

- Publicul timitorean cum vă onorează munca? 
L. N.: Telefoanele sună, primim mulţumiri. Suntem o prezenţă 

recunoscută de publicul timişorean. Totuşi, deşi muncim de trei 
ani pe rupte, oficialităţile municipale ne ocolesc. 

- Aveţi o "Carte de aur" a Artmediei? F iecare 
instituţie evocă, la o asemenea ocazie, opinii i lustre. 

D. P.: Cum s-ar putea altfel? Din interviurile luate de jurnalişti 
vedetelor sau din Cartea de aur a Artmediei puteţi spicui cuvinte 
mari: "Vă iubesc, pentru că aţi simţit că a fi viu, astăzi, înseamnă 
şi să dai curaj" (Valeria Seciu); "Vă mulţumesc pentru tot ce 
faceţi pentru noi şi pentru teatru, pentru spectatorii acestui 
minunat oraş - Timişoara" (George Constantin); "Să vă dea 
Dumnezeu putere şi noroc să tot recidivaţi în asemenea gesturi, 
a căror nobleţe nu o puteţi măsura decât cu inimile actorilor şi 
spectatorilor pe care-i păstraţi în rel igia Teatrulu i"  (Mircea 
Albulescu) . 

......................... JANOS OBERTEN 


